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Loturi demonstrative
t în fiecare gospodărie

agricolă colectivă
cons- socialis- in țara sînt vas- complexe.

Ing. ADAM RĂCHITOVAN președintele consiliului agricol raional Oravipa. regiunea Banat
Problemele pe care le ridică de- săvîrșirea trucției mulul noastră te șiRezolvarea lor cu succes se poate face ridicarea continuă a litic, cultural și profesional al ma- fcor la nivelul înțelegerii sarcini- Jfr ce le revin și prin mobilizarea •<or la lupta pentru realizarea ți depășirea sarcinilor trasate de partid. In această muncă importantă, in domeniul rol de seamă îl au casele-laborator, în drul cărora se ganizează loturile monstrative.In această privință, consiliul agricol raional Oravița, sub îndrumarea comitetului raional de partid a luat măsura de a înființa case-laborator în fiecare gospodărie colectivă ; s-au organizat loturi demonstrative, care reprezintă un mijloc convingător pentru demonstrarea influenței pe care o are aplicarea complexului de măsuri agrotehnice și a recomandărilor științei și practicii înaintate asupra creșterii producțieiPentru succesul acestei acțiuni a trebuit combătută părerea greșită a unor ingineri, care prin casă-labo- rator înțelegeau doar o cameră dotată cu oarecare aparatură și utilaj de laborator. Acești tovarăși nu țineau seama că la baza muncii caselor -laborator trebuie să stea activitatea demonstrativă în condiții de producție pe suprafețe întinse, prin care să se demonstreze importanța aplicării complexului de măsuri agrotehnice, a cuceririlor ști-
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Pentru ridicarea Ia un nivel mai înalt

a sistemului de organizare a protecției muncii
Decretul Consiliului
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să se creeze loturi demonstrative cultura griului, pe care si se ir rească comportarea mai multor iuri și aplicarea celor mai cores? zătoare lucrări. Aceasta, eu set de a stabili in condițiile fiecărei gospodării agricole colective soiul cel mai potrivit (deoarece in cadrul raionului nu avem puncte de spri-
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proteefiei muncii în R. P.îmbunătățirea țiilor de muncă nilor muncii constituie o permanentă preocupare a partidului și guvernului Statul alocă an de an, industriei noastre fonduri importante pentru protecția muncii. Construirea a numeroase dispozitive și instalații destinate protecției și igienii muncii, stabilirea unui timp de lucru redus, de concedii suplimentare și sporuri la salarii pentru anumite categorii de muncitori, echipamentul de protecție gratuit, odihna și tratamentul balnear etc., aduc o contribuție însemnată la apărarea sănătății celor ce muncesc. Ca urmare, în ultimii ani a scăzut numărul accidentelor de muncă, al îmbolnăvirilor profesionale și al zilelor pierdute din producție. în țara noastră se înregistrează indici din cei mai reduși de îmbolnăvire în rindul muncitorilor industriali.Introducerea tehnirii noi, extinderea pe scară din ce în mai largă a mecanizării și automatizării proceselor de producție au creat necesitatea de a ridica la un nivel mai înalt sistemul de organizare a protecției muncii in așa fel incit acesta să reflecteze legătura nemijlo. ată cu producția, să asigure întărirea răspunderii celor care conduc «i organ taew-ă producția precum și întărirea eoctroiuhd și dezvoltarea cercetării științifice In domeniul cmc., în scopul îmbu-

Consiliului de Miniștri 
privind organizarea 
Românădenătățirii continue a condițiilor muncă, ocrotirii sănătății și vieții celor ce muncesc.în această direcție, în lumina Directivelor celui de-al III-lea Congres al Partidului Muncitoresc Ro- mîn, au fost emise două acte normative noi — Decretul Consiliului de Stat al Republicii Populare Romine și Hotărîrea Consiliului de Miniștri și a Consiliului Central al Sindicatelor cu privire la organizarea protecției muncii în țara noastră.Subliniind că în R.P. Romînă protecția muncii este o problemă de stat, aceste documente stabilesc că obligația și răspunderea pentru realizarea deplină a sarcinilor de protecție a muncii o au — potrivit atribuțiilor ce le revin — cei ce
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Cu arăturile 
pe terminate adinri de toamnă

In grădina 
de legume
La gospodăria agri

colă de stat Recaț, re
giunea Bănet, recolta
tul legumelor ți zar
zavaturilor se apropie de sfîrțit. Planul glo
bal de producție in acest sector a fost în
deplinit, realizindu- 
se 1.429 tone de legu
me și zarzavaturi. La roșii, planul de pro
ducție a fost depășit. lirrfndu-te statului 877 
tone, in loc de 811 
tone planificate. De a- 
semenea, s-a livrat 
peste plan 18 tone ar
dei și însemnate canti
tăți de cartofi.

:<51 ta ca

In discuția celor mai buni gospodari

Principalii indicatori de plan
pentru 1963Ședința a avut Ioc nu de mult, într-una din aceste zile răcoroase de toamnă tîrzie. La ea au participat membrii consiliului de conducere, inginerul agronom, brigadierii, șefii de echipe, colectiviști fruntași din sectorul vegetal și cel zootehnic. La ordinea de zi a figurat un singur punct: discutarea principalilor indicatori de plan pentru anul 1963.Așadar, cei mai buni gospodari din Girov, raionul Piatra Neamț, s-au adunat pentru a se sfătui a- supra felului în care vor trebui să muncească în anul ce vine incit gospodăria lor să se dezvolte mai mult, să se întărească din punct de vedere economico-organizatoric. Discuțiile au fost purtate îndelung, cu seriozitate, așa cum se cuvine să se discrete o problemă de importanța celei amintite mai sus. Fiecare indicator de plan propus a fost analizat cu chibzuială, în funcție de condițiile pe care le are gospodăria, pornindu-se de la rezultatele dobîn- dite în ultimii ani. Firește, s-a a- nalizat mai întîi modul de folosire a terenului, problemă de însemnătate majoră pentru fiecare unitate agricolă socialistă.—.Despre păioasele de toamnă — a jB^eput discuția tov. Ion Hogea, /reședințele gospodăriei — nu mai e cazul să mai vorbim. Grîul a fost semănat în bune condiții, cu să- mînță de mare productivitate, pe suprafețele hotărîte de adunarea generală. Acum a răsărit și cultura se prezintă bine. După cum știți, am mărit pentru anul ce vine suprafețele destinate obținerii unei cantități sporite de furaje verzi necesare animalelor. Va trebui să luăm și alte măsuri pentru a asigura în anul viitor o bază furajeră corespunzătoare pentru un număr cu mult sporit de animale față de anul 1962. Ori, suprafața de teren arabil a gospodăriei noastre nu este tocmai așa de mare. Pășunea, de a- semenea, este puțină și nu prea productivă. Pe de altă parte, date fiind veniturile aduse gospodăriei anul acesta de legumicultură și a- propierea colectivei noastre de Piatra Neamț, centru industrial al țării, va trebui să ne gîndim la posibilitatea de a produce la anul mai multe legume pentru aprovizionarea orașului. E o sarcină de seamă pe care partidul și statul o pun în fața noastră, a gospodăriilor colective din zona preorășenească...Rînd pe rînd au fost luate în discuție toate culturile, stabilindu-se pe ce suprafețe vor fi cultivate, ce posibilități de sporire a producției sînt. Au luat cuvîntul brigadierii E- mil Baciu, Gheorghe Maga, Constantin Adăscăliței, șefii de echipă Toader Avasilcăi, Constantin Spiridon, Vasile Popa, colectiviștii fruntași Ion Onea, Ion Ciobotaru și alții.

— Eu soeot. a spus petatz» altele comunitaul Niroiae Bostan, vicepreședintele gospodăriei, că proolema asigurării beâei furajere se poete rezolva destui de bine prin culturi succesive. După secară masă-rr-rie, după ovăz, după celelalte pâloese. putem să cultivăm porumb pentru siloz și pentru masă verde. Bmem- țeles, in afară de cele 100 de hectare cu porumb pentru s-Joz in ogor propriu, de suprafețele culuvata ca fibroase etc.
— Propunerea tov. Bostan este foarte bună și-a dat părerea g~- nerul agronom al gospodare; w Stan Iordăchescu. Ma. mult ctaar. practica culturilor duble, succesve. o putem folosi nu numai :a scopul sporirii cantităților de furaje, ci ți a celor de legume. Eu cred că de pe aceeași suprafață cultivată mol acesta cu legume, in anul viitor putem obține o producție aproape dublă dacă ne vom «riMui ca de pe fiecare hectar să scoatem două recolte.S-au mai făcut și alte prommeri interesante în legătură cu o cit mai chibzuită folosire a pămintului. Co-
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organizează, conduc și controlează producția. Astfel, răspund la locul de muncă : șefii de secții, sectoare și ateliere — ingineri, tehnicieni sau maiștri; la nivelul întreprinderilor, organizațiilor economice de stat, cooperatiste, obștești și al instituțiilor : directorii sau conducătorii direcțiilor generale, regionale, trusturilor, combinatelor etc. De asemenea, răspund la nivelul corespunzător: președinții comitetelor executive ale sfaturilor populare, miniștrii și conducătorii organelor centrale. Aceștia au datoria ca odată cu măsurile de realizare a planului de producție sau a sarcinilor curente de serviciu să stabilească, folosind inițiativa oamenilor muncii,
(Continuare în pag. a 4-a)
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in prezent, în gră
dina de legume se 
execută arăturile 
dinei de toamnă.

IOSIF CIOSIOI

a- Noi construcții 
zootehnice

Vor planta cu 
pomi 730 de haIn toamna aceasta colectiviștii din raionul Caransebeș vor planta peste 110.000 pomi fructiferi pe o suprafață de 730 hectare. Gospodăria colectivă din satul Var, de pildă, va planta 100 de hectare. In acest scop picheta- tul terenului a fost terminat și s-au executat mai mult de jumătate din numărul gropilor.NICOLAE PÎRVU

Colectiviștii din gospodăria agricolă, colectivă Bogdănița, raionul Bîrlad, regiunea Iași, au dat de curind în folosință un nou saivan pentru adăpo- stirea a 1000 de oi. Saivanul este făcut din materiale locale; vălătuci din pămînt, lemn de salcîmi și stuf.La ridicarea acestei construcții s-au evidențiat colectiviștii Jan Petru, Fotache Alexandru, Victor .Vrănceanu, V. .Vranei, Ion D. Cheșca, Dumitru Balăi și alții.I. BOLEAcu

ION LEȘEANV I

Astări eieve sirguincioasc, miine tehnicieni pricepuți pe ogoare. Acesta va fi drumul in viață și al elevelor Zamfira Cojoearu și Catinca Pintea de la Centrul școlar agricol nr. 1 din Roman.
Toată atenția Festivalului filmului

Fecvital fLmitai puc— «atu. amnare mimrata de masă care *• r*sfi»ari far fiecare sc ta .cmie ie «să t 4rren;t pentm țărăm- zxee crâșmă colectivist. per.— 
t» -«r^vw— dm zzitile egncoie de s-jr. za evecrsest cultural deoeeiit de zspcctaBi. tare coomrbme la tor- c near—sta: socialiste • atestare. la o jrx-rii tațelegere a truasforaărJcr revotapooare ce «u loc ta tari icastri rob coeducerea tataceeptă a parrittata. la tasbogâfi- rea cmDcstmteirr agrczootehzme — factor arpcrtaat I* obezerea unor producer egncoue die ce ia ca =.a. ■rr.Aa de as. pese grija parim—- s a statala; sosiri la am de comic» ale țin «par stil de proiecție cme-— si Oevems — tacm firesc, na excelezi mijloc de culta- relczare a maselor. Numai Ia auzi acesta as list ființă peste 540 de mneaatograre să'.esiFestivalul fiismlu; pentru sate va ft organ maț ia acest as ia două e- tape. ia perioada 2 decembrie 1962— 31 ianuarie 1963. El Ta trebui să aducă o importantă coumbipe la mobilizarea țărănimii colectiviste pentru continua sporire a producției agricole, vegetale ți animale in vederea întăririi economico-organizato- rice a gospodăriilor agricole colective.In prima etapă (2—30 decembrie 1962) vor fi cuprinse cinematografele pe bandă îngustă dintr-un număr de raioane care vor totaliza a- proximativ jumătate din numărul unităților sătești care funcționează în regiune de la data de 1 decembrie 1962. în această etapă vor fi incluse și toate cinematografele pe bandă normală din mediul rural si orașele centre raionale cu specific

pentru sate
tcr.zz,'- precum și cele pe bandăJ * n îngustă ale unităților so- 
cHH* agricole existente in rai oa
zele respective.I- cea de-a doua etapă (1—31 ianuarie 1963) festivalul va cuprinde cxnematogratele pe bandă îngustă și bandă normală din celelalte raioane.Pentru succesul acestei acțiuni, IXrecVa rețele; cinematografice și dduzăr- filmelor a pregătit din vreme fondul de filme necesar (329 de filme artistice. 347 de documentare agricole, filme documenta-e pentru popularizarea științei, documentare de cultură generală jurnale de actualități, filme de desene animate •tc.), iar comisnie regionale si raionale au asigurat materialul de popularizare necesar, au instruit comitetele executive ale sfaturilor populare comunale și conducerile căminelor culturale In ce privește sarcinile ce le revm in organizarea festivalului.O contribuție importantă la buna desfășurare a festivalului, la mobilizarea unui număr cit mai mare de spectatori, Ia vizionarea filmelor programate, trebuie să aducă consi- liile de conducere ale G.A.C., conducerile G-A-S-, S.M.T. și ale stațiunilor experimentale, specialiștii din a- gricultură. Astfel, trebuie să se vizioneze cu cursanții cercurilor de învățămint programele de rilme documentare agrozootehnice alcătuite in acest scop, iar acolo unde este posibil și cu restul colectiviștilor și lucrătorilor. La aceste spectacole speciale cu filme documentare legate da tematica învățămintului agrozootehnic de masă, specialiștii din agricultură vor trebui să dea explicații corespunzătoare, să arate pe larg învățămintele practice ce se desprind.

Deschiderea festivalului trebuie să constituie un eveniment de seamă în viața culturală a satelor noastre. Pentru crearea unui plăcut cadru sărbătoresc unitățile agricola socialiste vor trebui să organizeze la căminul cultural o expoziție agricolă permanentă, un panou al fruntașilor de pe ogoare, iar cooperativa de consum un stand de cărți, cu vînzare.Este recomandabil ca pe baza filmelor programate, căminele culturale, bibliotecile comunale, să inițieze acțiuni atractive ca : seri literare, seri de calcul, recenzii, șezător; literare, concursuri „Cine știe cîști- gă“ etc. prin care să se contribuia la o înțelegere mai deplină a conținutului și problemelor ce le tratează filmul.La buna desfășurare a Festivalului filmului pentru sate un sprijin important pot și trebuie să o aducă consiliile agricole regionale și raionale, prin reprezentanții lor din comisiile de organizare a festivalului. Astfel, aceștia trebuie să urmărească pătrunderea și folosirea corespunzătoare a filmelor și jurnalelor agri, cole, difuzarea programelor tematice întocmite în acest scop, în raport cu specificul de producție al localităților și unităților agricole cuprinse în festival, vizionarea de către mase tot mai mari de colectiviști a filmelor agricole.Festivalul filmului pentru sate trebuie să contribuie efectiv la dezvoltarea activității culturale de masă, la îmbunătățirea cunoștințelor politice, culturale și științifice ale oamenilor muncii de pe ogoare, la mobilizarea acestora pentru îndeplinirea hotărjrilor partidului și guvernului în vederea continuei dezvoltări a agriculturii noastre socialiste.
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de masă în plină desfășurare

pe înțelesul cursanților
în acest an, în gospodăria noas

tră funcționează 3 cercuri ale învă- 
țămîntului agrozootehnic de masă: 
agrotehnic, zootehnic și viticol. Pe 
lingă această formă de învățămînt, 
în cadrul căminului cultural a fost 
organizat un ciclu de conferințe pe 
teme agrotehnice, zootehnice și de 
viticultură, la care participă un număr mare de colectiviști.

In cercurile învățămîntului agro
zootehnic de masă, au fost recru
tați pentru a urma cursurile cei mai harnici colectiviști care lucrea

ză în sectoarele respective. Dintre 
aceștia îi putem arăta pe colecti
viștii Iosif Matala, Gheorghe Sudai, Gheorghe CMtarici și alții. 
Cercurile noastre cuprind și multe 
colectiviste, ca, de pildă, Domnica 
Barbu, Emilia Branco, Florica Lup, 
Viorica Trailin și altele.

Pentru buna desfășurare a tnvă- 
țămîntului, conducerea gospodăriei, 
ajutată de sfatul popular comunal, 
s-a preocupat de asigurarea unei 
săli de cursuri, bine încălzită și iluminată, a procurat manualele și re
chizitele pentru cursanți. O dată a- 
sigurate toate aceste condiții, <n primele zile ale lunii noiembrie am 
deschis învățămintul agrozootehnic 
de masă. Pînă în zilele acestea au 
fost predate cite 3 lecții la cercurile agrotehnic șl zootehnic și două lecții la cel viticol.

Unul din lectori la Învițimint-A 
agrozootehnic sînt și eu, și pe drept cuvînt că consider 
ceastă muncă o datorie de 
pentru mine. De aceea, am
ca la lecțiile predate pînă acum să 
le vorbesc cursanților pe înțelesul

lor, să folosesc exemple din 
ca și activitatea gospodăriei 
tre, și a colectiviștilor. Astfel 
xemple am folosit și cu prilejul 
predării lecției „Dezvoltarea și păstrarea avutului obștesc', care a stîmit mult interes in rîndurile cursanților. Colectiviștii noștri fac discuții pe marginea lecțiilor, pun întrebări, iar noi, lectorii, căutăm să lămurim problemele ridicate de ei. Trebuie să arăt, eu această o- 
cazie, că toate lecțiile care vor fi 
predate la cercurile noastre au fost 
adaptate la specificul gospodăriei. 
Printre lecțiile incluse In tematica cercului agrotehnic mai arătăm : 
„Folosirea semințelor de înaltă pro
ductivitate*. „Cum se hrănesc plan
tele și rolul gunoiului de grajd In șpo-i*ea fertilității solului*. „Cum influențează lucrările rolului sporirea producției la hectar etc.* Lecții tot așa de atrăgătoare se țredau ți la celelalte cercuri,

Pe-.t-u ea toate lecțiile si fie în
soțite de demonstrații practice bune, 
noi, lectorii sm arlpu-ct un bogat 
materiei didactic.

Conside-îm ed 
de organizare s
g-otooteh-ne de masă prin pc-nr- 
perea eu regularitate te cursuri, 
prin însușirea temeinici s materia
lului predat, și apoi cplacst fu p-to- 
ticd. etXecttmștts dm Hr—.«m-ta wr 
obține fu enul raro» rezultate n 
mai bune fn producție.

mun- noos- de e-

Lucrările Plenarei C.C. al P.M.R. din 23—25 aprilie a.c. și ale sesiunii extraordinare a Marii Adunări Naționale consacrate încheierii colectivizării agriculturii au subliniat în mod deosebit importanța pe care o capătă învățămintul agrozootehnic de masă.„în noile condiții ale agriculturii socialiste — se arată în raportul prezentat de tovarășul Gheorghe Gheorghiu-Diej la sesiunea extraordinară a Marii Adunări Naționale — trebuie muncit într-un mod nou, mai productiv, corespunzător cu îndrumările științei agricole".Pe baza indicațiilor conducerii partidului în acest an organele de partid, de stat, consiliile agricole s-au ocupat cu grijă de organizarea învățămîntului agrozootehnic de masă, de pregătirea temeinică a deschiderii cursurilor. în întreaga țară în cercurile de învățămînt au fost cuprinși peste 816.000 de colectiviști care și-au exprimat dorința de a învăța. Este o cifră mai mare ca în oricare alt an.Cu sentimentul răspunderii, înțelegind îndatorirea patriotică și profesională pe care o au, miile de specialiști agricoli și celelalte cadre care îndeplinesc munca de lectori se străduiesc să dea colectiviștilor participant! la aceste cursuri cunoștințe temeinice, bogate, care să-i ajute în munca de fiecare zi, să-i înarmeze cu experiența înaintată.Pentru reușita noului an de învățămînt agrozootehnic de masă n-a fost precupețit nici un efort. Colective aleătuite din cei mai cunoscuți specialiști au redactat, într-un timp destul de scurt, 5 manuale care vor fi de un real ajutor în pregătirea viitorilor cursanți. Multe gospodării colective au pus la dispoziția colectiviștilor cursanți rechizitele necesare, au hotărît înființarea de case laborator, se preocupă îndeaproape de mobilizarea cursanților, de asigurarea celor mai bune condiții pentru desfășurarea acestei activitățiȘtirile ce ne sosesc zilnic la redacție ne arată că în toate regiunile țării învățămintul agrozootehnic de masă a fost îndrumat și a pornit pe un făgaș rodnic. Iar dacă pe alocuri se mai întâlnesc unele lipsuri, inerente câteodată începutului, le semnalăm pentru ca ele să fie grabnic lichidate.
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«pun și a- einste 
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comuna Mihai team, pe lingă cercul de cultura plantelor de cimp, funcționează și un cerc zootehnic condus de tov. Ing. Virginia Cristea. Tot In cadrul cercului zootehnic, tov. Nicolae Sabău, medicul veterinar al gospodăriei colective, va ține un ciclu de lecții de patologie veterinară și de prim-a- jutor In carX îmbolnăvirii r— Cum aprecați con. dițiiie de învățămînt ?— Sin-, foarte bune- In încheiere vreau să mai spuncouecrivațXi noștri sin hjtlrri. a h ir rise *5 chțmâ de pe
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Inginerul Gheorghe Martiuo, lector la cercul agrotehnic de la gospodăria colectivă din Grăni- cești, regiunea Suceava, își însoțește întotdeauna predarea lecției de un material didactic a- jutător, lucru foarte apreciat de cursanții săi.
Pentru un conținut 

mai bogatAnul acesta, consiliul de conducere al gospodăriei agricole colective din comuna Sarichioi, regiunea Do- brogea, s-a preocupat temeinic de buna pregătire și desfășurare a învățămîntului agrozootehnic de masă. Prima grijă a conducerii gospodăriei și a inginerului agronom Ionescu Adolf a fost recrutarea cursanților pentru fiecare din cele 3 cercuri cu durata de 3 ani. Recrutarea cursanților s-a făcut după o temeinică discuție cu fiecare colectivist. în aceste discuții, tov. A- mugea Agafon, secretarul comitetului de partid, împreună cu tov. inginer Ionescu Adolf, au arătat pe larg că prin însușirea temeinică a cunoștințelor predate la aceste cursuri și prin aplicarea lor în practică la locul de ține recolte dinDe curînd, la vă din Sarichioi vitatea cele 3 cercuri mînt: cercul de cultura plantelor de cimp, la care s-au înscris 60 de cursanți, cercul de horti-viticultură, care cuprinde 30 de colectiviști și cel de creștere a animalelor la care participă colectiviștii din sectorul zootehnic.Conducerea gospodăriei s-a îngrijit din timp pentru procurarea de caiete și creioane. Acestea au fost distribuite cursanților în mod gratuit. De asemenea, s-a sala de cursuri, iar. cu consiliului agricol regional, procura un diascop și diafilme cu subiecte legate de temele lecțiilor. Tot în scopul bunei desfășurări a învățămîntului agrozootehnic vor fi achiziționate mulaje de legume și fructe și se va amenaja o casă-la- borator. în lunile următoare, cursanții vor mai viziona filme șl jurnale agricole asigurate de către caravanele cinematografice sau trimise de regiune. înainte de proiecție se vor ține scurte prezentări ale acestor filme de către agronomul gospodăriei. ■Primele lecții au și fost predate, frecvența cursanților fiind foarte bună.

muncă, se pot ob- cele mai bogate, gospodăria colecti- și-au început acti- de învăță-

amenajat sprijinul se va

C. DOLNICEANU corespondent

l

trecuți, Din anul I>5T. cLod an venit la acea- stă gospodărie, am căutat să pun un mare accent pe cursurile agrozootehnice. Atenția mi-am îndreptat-c și asupra însușirii cunoștințelor legate de cultivarea porumbului.
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ÎN RAIONUL CRAIOVA

Participarea la cursuri să fie de sută la sută
Zilele acestea, tov. Eustațiu Nec- 

șulescu, inginerul agronom al gos
podăriei agricole colective din comu
na Almăju, raionul Craiova, lector la 
cercul agrotehnic de aci, ne spunea :

— In gospodăria noastră, învăță- 
mîntul și-a început activitatea cu 
vreo 10 zile In urmă. Avem trei 
cercuri: unul agrotehnic, zooteh
nic și altul legumicol. Cercurile cu
prind pe cei mai harnici dintre co
lectiviștii care lucrează în aceste 
sectoare. Pînă acum cercurile au 
ajuns la lecția a III-a. Pot spune 
că la toate lecțiile predate cursanții 
noștri au luat parte pînă la unu. De 
fiecare dată, ei au fost atenți la 
expunerile pe care le-am făcut atît 
eu, cît și tov. inginer Stela Poli, 
lectora cercului legumicol, și au 
luat parte și la discuții vii, intere
sante, pe marginea lecțiilor pre
date ; colectiviștii au pus, de ase
menea, întrebări pentru a lămuri 
unele lucruri. Aceasta ne-a convins 
mai mult ca oricind, că colectiviștii 
cursanți sînt interesați să învețe 
mai mult.

— Aveți create condiții pentru 
învățămintul să se desfășoare condiții bune ?— Da. Și aceasta datorită condu
cerii gospodăriei, care a asigurat 
sala de cursuri, îngrijindu-se de în
călzire și iluminat, de aproviziona
rea cu manuale și rechizite, iar a- cum, cînd învățămintul este In plină desfășurare, manifestă mult interes la mobilizarea colectiviștilor la 
cursuri. Avînd asigurate toate aceste

di

ca tn

condiții, și noi, lectorii, punem pared mai multă pasiune atunci cînd pre
dăm lecțiile...

Cu rezultate tot așa de bune își 
desfășoară activitatea și cercurile învățămîntului agrozootehnic de masă 
din alte gospodării agricole colective 
din cuprihsul raionului Craiova. 
Mai pot fi date astfel, ca exemplu, 
și cercurile din gospodăriile colective 
din comuna Sărbătoarea (lectori ing. 
agr. Dumitru Clima și Crulis Deme- 
tris, medic veterinar), din Bratovo- 
ești (lectori ing. agr. Maria Șincu- 
lescu și Romeo Pagbaci, medic ve
terinar), cele din gospodăriile colective din comunele Leu, Motoci etc. 
Și aici conducerile unităților au de
pus și depun interes pentru buna 
desfășurare a învățămîntului agro
zootehnic de masă. De aceea, peste 
tot în gospodăriile arătate frecven
ța la cursuri este de sută la sută.

Nu greșim însă dacă arătăm că în 
raionul Craiova sînt și cercuri care 
pînă zilele acestea nu au avut rezul
tate tot așa de bune ca cele arătate mai sus, mai cu seamă în privința 
frecvenței. La cercul agrotehnic de la gospodăria colectivă din Coțofenii 
din Dos (președinte Nicolae Deme- 
trescu), la lecția a Ii-a, ținută zilele 
trecute, tn sala de cursuri au fost 
prezenți numai 35 de colectiviști, din 
60 înscriși. Tot așa la cercul zoo
tehnic de la gospodăria colectivă din Ghercești, (președinte Ion Călărașu), unde la lecția a Il-a au participat 
doar 23 de cursanți, din 43. O 
frecvență și mai slabă la predarea lecției a 11-a, (20 din 50) au avut-o

raz

• In gospodăriile colective din comuna Sărmaș, raionul Luduș, au fost organizate 6 cercuri de învățămînt. Temele lecțiilor sînt direct legate de munca și preocupările colectiviștilor.

• La cele 3 cercuri de învățămînt înființate la gospodăria colectivă „30 Decembrie' din Voetln. regiunea Ploiești, participă numeroși colectiviști. Lecțiile bine predate au fost ascultate cu viu interes de către cursanțl.

• La gospodăria colectivă din comuna Cetatea de Baltă, raionul Tîrnăveni, s-au înscris pentru a urma cursurile agrozootehnice 160 de colectiviști. Ei au la dispoziție săli spațioase, manuale etc.

cursanții cercului agrotehnic 
gospodăria colectivi dm cornu ești.Cu ocazia controlului fut de lucrători ai consiliului agricol raional in gospodăriile colect-re respective. conducerile acestora s-au angajat că pe viitor partieperea co
lectiviștilor la cursuri va fi de sută la sută. Ar fi lăudabil, mai ales pentru cursanți. Ei, cît și gospodăriile 
lor, vor avea numai de ciștigat.

Cu excepțiile arătate mai sus. se poate spune că în general, activita
tea celor 62 de cercuri agrotehnice, 
41 zootehnice, 12 legumicole și 5 pomi-viticole din gospodăriile colective ale raionului Craiova, care cuprind aproape 8.000 de cursanți, se 
desfășoară bine. Cuvinte de lauda se 
cuvin majorității lectorilor, și mai 
ales celor care predau la Almăju, 
Sărbătoarea, Motoci etc., care în planurile de învățămînt au inclus lecțiile cele mai potrivite specificului 
de preocupări și de muncă ale gos
podăriilor colective respective; a- 
ceștia, atunci cînd predau lecțiile, 
folosesc în expunerile lor exemple 
din munca și viața gospodăriei colective respective, din metodele de 
muncă ale colectiviștilor.

Mulți lectori, printre care și me
dicul veterinar Gheorghe Rădulescu, 
lector la cercul zootehnic de la gos
podăria colectivă din comuna Gu- 
baucea, și-a exprimat părerea că în- 
vățămîntul agrozootehnic de masă 
ar avea o eficacitate și mai mare în 
rîndul colectiviștilor dacă lecțiile ar 
putea fi exemplificate, predate cu a- jutorul unui bogat material didactic, 
care tn parte, lipsește,

★'Așa după cum am văzut, tn raionul Craiova, desfășurarea învăță
mîntului agrozootehnic de masă ne 
arată că mai sînt unele lipsuri care 
trebuie cît mai grabnic lichidate. Și 
aceasta, în primul rînd, tn ce pri
vește mobilizarea colectiviștilor la 
cursuri.

Totodată, este de dorit ca orga
nele competente să țină seama de 
părerile și propunerile lectorilor tn 
ceea ce privește asigurarea cercu
rilor cu diverse materiale didactice, 
care au menirea să contribuie la o mai bună predare și înțelegere de 
către colectiviști a celor predate.

de te « Go-

GH. BACIU

Învățămintul 
se află în atenția 

colectiviștilorIn a doua jumătate a lunii noiembrie s-a deschis învățămintul agrozootehnic de masă și în cele 8 brigăzi ale gospodăriei agricole colective „Drumul Fericirii” din comuna Zănești, raionul Buhuși.în această gospodărie funcționează 8 cercuri cu durata de 3 ani, dintre care 6 cercuri pentru cultura plantelor de cîmp, un cero legumicol și un cerc zootehnic, la care s-au înscris 420 de colectiviști și colectiviste, printre care Vasile Aursului, îngrijitor-mulgător, Alexandru Ba- ghiu, îngrijitor de viței, Valentin Ghineț, îngrijitor de tineret, Paras- chiva Savu, Silvia Barabulică, Olimpia Andriescu și alții.Cercurile sint conduse de lectorii Mircea Herghelegiu, inginer agronom. Alexandru Cecmac, directorul școlii de 7 ani. Ion Văcaru, Maria Nedelcu. Constantin Zaharia și alții.La cercurile conduse de lectorii Maria Constantin, Mircea Herghelegiu și Alexandru Cecmac a fost predată de curînd lecția a treia citarea intensivă și multilate- arală a G.A.C. ți căile de sporire prodactiei".
Cercai zootehnic

ire cursanți sirguincioșiPe lingă cercurile agrotehnice și boririntiecle în gospodăria agricolă criecti-.-â _Priet enia romîno-coreea- nă’ din comuna Fâcăeni, raionul Petești, reghmea București, funcționează și un cerc zootehnic. La cercul zootehnic s-au înscris pe bază de cerere 61 de cursanți care lucrează în fermele de animale ale gospodăriei, iar la predarea lecției a H-a seu mai prezentat încă 25 de colectiviști care lucrează tot torul zootehnic și au cerut înscriși in acest cerc.Fină in prezent, la acest fost predat de către tov reseu. inpr.
in sec- să fiecerc a a număr de 3 lecții Constantin Constantinii zootehnic al gospodăriți. Conducerea gospodăriei aasigurat manuale și rechizite pentru fiecare cursant și sălile necesare bunei desfășurări a cursurilor.

Printre colectiviștii care iau par
cursurile zootehnice se numă- — ulgătoarea fruntașă Guță E- soțui său Gută Marin, Sgură Paraschiv, Lupu Constantin și alții.te la ră și lena. C. FRÎNCUcorespondent

O nouă lecție la cercul agrotehnic al colectiviștilor din satul Nucet, raionul Lehliu. Inginera Soveja Ni cula Ie vorbește de astă-dată despre însemnătatea arăturilor adinei de toamnă.
In raionul Bîrlad

După primele lecții
Intre 1 și 15 noiembrie, în toate 

gospodăriile agricole colective din 
raionul Bîrlad cercurile agrozooteh
nice de masă de trei ani și-au în
ceput activitatea. Cei 8.500 de 
cursanți cuprinși in cele 181 de 
cercuri (36 pentru creșterea anima
lelor, 13 legumicole, 17 pomicole și 
viticole și 115 pentru cultura plan
telor de cîmp) se străduiesc încă 
la primele lecții să-și însușească 
mai multe cunoștințe.

Aceasta se reflectă și în faptul 
la majoritatea covîrșitoare a cercu
rilor frecvența la cursuri este bună. 
De pildă la cercurile de învățămînt 
agrozootehnic din comunele Șuletea și Perieni, unde recrutarea cursan
ților s-a făcut discutindu-se cu fie
care om în parte, și unde s-au ales 
cei mai buni colectiviști, foarte 
multi tineri, frecvența la primele 
două lecții a fost de 99 Ia sută. Un 
lucru îmbucurător este și faptul că 
foarte mulți dintre cursanți studiază lecțiile din manualele primite, iși iau notițe și pun numeroase întrebări lectorilor.

La gospodăria colectivă din co
muna Dragalina. la cercul de legu- 
micultură condus de ing. Tunaru 
Teodor, colectiviștii au pus nume
roase întrebări privind cultura car
tofilor. Cel care a răspuns la acea
stă întrebare a fost brigadierul de 
cîmp Doru Gheorghe, care a obținut 
de pe o suprafață de 1,20 ha o pro
ducție de 33.000 de kg cartofi la 
hectar. De asemenea, tot la cercul 
de legumicultură s-a vorbit despre 
culturile de legume timpurii care a- 
duc mari venituri bănești. Discuțiile 
purtate au făcut seminarul deosebit 
de interesant. Asemenea exemple 
pot fi date din multe unități din 
raionul Bîrlad.

de 
cîtca

Inițiative bineveniteDupă primele două lecții, colecti
viștii din comunele Crîngu și Cio
cani întîmpinau greutăți din cauză 
că cele două sate erau la distanță 
de 6 kilometri unul de altul. Â- 
ceeași situație era și în comuna Șu- 
letea, unde colectiviștii din satul 
Fetești trebuiau să vină, de două ori pe săptămînă, cale de 7 km,

pentru a participa la cursuri. Lec
torii din comunele respective s-au 
orientat pe loc și au ajuns la con
cluzia ca cercurile legumicole și cele 
pentru creșterea animalelor să fie 
împărțite în două, lecțiile fiind ți
nute pe fiecare sat. Acolo unde s-au 
ivit cazuri asemănătoare, consiliul 
agricol raional a indicat ca lectorii 
să se deplaseze la fiecare sat, scu- 
tindu-i pe colectiviști de drumurile 
lungi. Pentru acest lucru, conduce
rile gospodăriilor colective asigură 
lectorilor respectivi mijloacele 
transport.

Pentru înarmarea lectorilor 
cunoștințe noi privind metoda 
predare, consiliul agricol raional 
Bîrlad a trecut la organizarea unor 
schimburi de experiență între lec
tori pe centre de comune. Un ast
fel de schimb de experiență a avut' 
loc zilele trecute la gospodăriile co
lective din Murgeni (lector ing. A- 
dela Rășcanu), Puiești (lector ing. I. 
Cazacu) și Dragalina (lector ing. T. 
Tunaru). Cei trei lectori au ținut 
lecțiile stabilite în planul calenda
ristic cu cursanții, făcînd expuneri 
și seminarii. In partea a doua a 
schimbului de experiență au avut 
loc discuții între lectori. Cu acest 
prilej, ei au arătat că se observă un 
interes crescînd al colectiviștilor la 
acele lecții care sînt expuse în mod 
liber, completate cu exemple loca
le. De asemenea, lecțiile urmate d« 
demonstrații practice, în teren sau 
pe bază de grafice, schițe etc. sînt 
foarte apreciate de cursanți.

Schimbul de experiență s-a dove
dit deosebit de util, contribuind la 
îmbunătățirea muncii de predare a 
lecțiilor, la îmbogățirea cunoștințe
lor lectorilor.

Merită să fie evidențiată preocu
parea consiliului agricol raional 
pentru felul în care execută contro
lul și îndrumarea învățămîntului 
agrozootehnic de masă, astfel ca a- 
ceastă eficace formă de pregătire 
profesională a colectiviștilor să dea 
cele mat bune rezultate, fiind de un 
real folos sporirii producției agri
cole, întăririi și consolidării fiecărei 
gospodării agricole colective.

r'
PETRE ZBÎRLEA
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Este necesar mai mult controlîn raionul Huși în cadrul învățămîntului agrozootehnic au fost constituite în acest an 38 de cercuri pentru cultura plantelor de cîmp, 25 de cercuri pentru creșterea animalelor, 10 cercuri viti-pomicole și 3 cercuri legumicole.Și în acest raion se observă un interes crescînd al față de învățămintul de masă. Bunăoară.colectivă din comunaeste lector ing. Petru Tudora, cercul de s-a ajuns cercul de

colectiviștilor agrozootehnic la gospodăria Bunești, unde laplantelor de cîmp de-a 5-a lecție. La plantelor de cîmpcultura la cea cultura

G.A.C. Epureni s-a ajuns la a 4-a, iar ing. Popa Natalia la unul din cercurile de lade la lecția lector G.A.C. Rîsești a predat cea de-a 3-a lecție.Dacă am lua, ca exemplu, aceste cîteva unități unde lecțiile se țin cu regularitate iar frecvența este bună, s-ar putea trage concluzia că și în raionul Huși învățămintul a- grozootehnic de masă se desfășoară la un nivel corespunzător. Mergînd însă în teren am constatat o serie de deficiente. Astfel, pînă la data de 25 noiembrie, cercurile de învățămînt agrozootehnic de masă
agricolă colectivă din comuna Grume-La gospodăria

zoaia, raionul Huși, la data de 25 noiembrie a.c., nu 
începuseră cursurile agrozootehnice.

— Ne ducem la colectiva vecină, că lectorii noștri au uitat să mai deschidă cursurile ! Desen de C. CRĂCIUN

din gospodăriile agricole colective Grumezoaia, Ghermănești și Schio- peni încă nu-și începuseră activitatea. Și aceasta cu toate că ce^Jfcf respective sînt încadrate cu lecrorv din rîndul inginerilor sau tehnicienilor din gospodăriile agricole lective respective.Sînt însă și unele cercuri de vățămînt, ca cele din cadrul podăriilor agricole colective . rești, Cozmești și Boțeni care nu au lectori. Se observă, de menea, că la cercuri ca cele gospodăriile colective Vutcani, gănești, Hoceni și altele nu s-a ținut decît o singură lecție, iar la unele din aceste lasă de dorit.Cum e și firesc există o evidență grafic de urmărire cestea își țin cursurile, dar nu există, din păcate, și un control efectiv pe teren. Așa, se explică faptul că învățămintul agrozootehnic de masă în raion nu se desfășoară la nivelul posibilităților, că mulți lectori, cum este cazul celor din comunele Moș- na, Bohotin și altele, au amînat ținerea lecțiilor de pe o zi pe alta.Se impune luarea de măsuri urgente pentru mobilizarea tuturor cursanților înscriși la învățămintul agrozootehnic de masă, pentru întărirea disciplinei In rîndul lectorilor șl efectuarea unui învățămînt de calitate.

co• în- gos- Ave- încă ase- din Po-
cercuri frecvențaîn raionul Huși a cercurilor, un a zilelor cînd a-



In raionul Bacău

Să fie grăbită acțiunea
în perimetrul colectivei din comuna Burlești, regiunea Suceava, există o suprafață de teren mlăștinos care nu poate fi cultivat cu plante agricole. Colectiviștii au hotărit să amenajeze aici un iaz. In fotografie : aspect de la lucrările de amenajare a iazului

de plantare a pomilor
Gospodăriile colective din raionul Bacău și-au prevăzut în planurile de producție să planteze în toamnă aceasta cu pomi fructiferi o suprafață de 267 de hectare.Urmînd indicațiile documentelor de partid și de stat, cadrele tehnice de la raion și din unități au identificat pentru a fi plantate cu pomi numai terenuri în pantă, supuse eroziunii, improprii culturilor cerealiere și tehnice, în trupuri compacte. Curînd după identificare, s-a trecut la desfundatul terenului, la pichetat, la săpatul gropilor, asigurarea tutorilor etc. De asemenea, existind o preocupare susținută din partea consiliilor de conducere și a inginerilor agronomi, în unele gospodării s-a început la vreme acțiunea propriu-zisă de plantare.Pe colectiviștii din comuna Traian, bunăoară, i-am găsit zilele trecute lucrînd din plin la plantatul pomilor pe cele 15 hectare prevăzute a fi plantate în toamna acestui an. Plantatul se executa sub supravegherea directă a inginerului gospodăriei, Lucreția Iacob, și a brigadierului pomicol, Constantin Pilat.— Ne străduim să executăm o M plantare cît mai corectă, ne-a de- 

r clarat tovarășa Lucreția Iacob. Ți- nînd seama de recomandările Institutului central de cercetări agricole, i-am instruit pe colectiviștii care lucrează la plantări să efectueze bine lucrările de bază ca: fasonatul rădăcinilor, mocirilree. administrarea mranițel... Ei și-eu însușit toate aceste reguli șl, după cum vedeți, execută lucrări de ea- litate.Intr-adevăr colectiviști ea Ale-

$i alțiixandru Măriuță, Ion efectuau cu cea mai crările de plantare.Rezultate bune la efectuarea gropilor și plantatul pomilor au obținut, de asemenea, și gospodăriile colective din Nicolae Bâlcescu, Gio- senl și Gloduri.Nu în toate gospodăriile colective din raion se dă aceeași atenție executării la vreme a plantărilor de pomi. Lucrul acesta se poate vedea, printre altele, și din aceea că în multe gospodării nu s-a început nici pînă în prezent executarea gropilor. Exemplu în această privință pot fi date gospodăriile colecliv® din Lipova, Mărăști. Ar.tohesti si Filipești. care pînă în noiembrie nu se apucaseră sape gropile necesare pîantărilo: pomi, deși au în plan să în toamna aceasta, fiecare, rite 10—16 hectare. De asemenea, cu foarte mare încetineală se lucrează și la gospodăriile colective din satele Dragomirești. Lozinca. Odo- bești, Părinoea. Plopana. Secuenî S altele. La gospodăria colectivă dm Secueni, de pildă, din cele 5.400 de gropi a-au făcut plnă la 22 ww brie, doar._ 30 iar la cea dm P5o- pana din 2 290 ——« M Pe to-
tregul raion, din 59.300 c« gropi ne
cesare. se executaseră pini la data 
amintită mai rus doar firea TJ99 st 
se plantaseră sub o mie de pn—< 
Așa dar această acfiune aste anca 
la început deal tn present treon-a 
să fie pe tr-mmate

dlrtCor rS-AM îa zzsl anat 
ti înfialere pa seama TOu=-ukd 
mar» de lucrări pe cere je-au rmfi

Pleșca mare grijă lu-

ziua de 22â si de lanteze

Principalii indicatori de plan
pentru 1963

(Urmare din paQ. I)

cipalilor indicatori de plan privind dezvoltarea sectorului zootehnie. Colectiviștii au cumpănit cu mult discernămint posibilitățile pe care le are gospodăria de a mări efectivele de animale, de a ridica productivitatea acestora. Printre altele s-a făcut propunerea, și s-a hotărit de către cei prezenți, ca, pe baza prăsilei proprii și prin mobilizarea într-o măsură tot mai largă a fondurilor proprii, pînă la sfîrșitul anului 1963 gospodăria să ajungă la următoarele efective : 469 de bovine, din care 250 de vaci și juninci, 300 de porcine din care 60 scroafe, 900 de ovine și 1.000 păsări matcă (rulaj 4.000), față de 380 bovine, din care 96 vaci, 140 porcine din care 36 scroafe, 700 ovine și 1.000 păsări cîte sînt în prezent în proprietatea obștească a colectiviștilor. Pentru ridicarea producțiilor în a- cest sector s-a stabilit să se înceapă un proces de selecție a animalelor, să se extindă însămînțările artificiale, să se perfecteze sistemul de retribuire a muncii în funcție de

■=3

producție șl să se fină o strictă evidență. In ce privește aszzurzrea condițiilor de adăposttre a «v— lelor. propunerile de pîa~ prevăd construirea în 1983 a me: î-g-4*i- torii de porci, a unei pcăemțe. a unui saivan eleCa buni gospodari.din Girov au discutat nu nunta, posibilitățile de sporire a prrxtactnlcr'. de folosire chibruită a pt—::-tn'-: ci și pe cele de obținere a uncr venituri bănești tot mai mar_ care să ducă la întărirea puterii economice a gospodăriei. în această privință ei au găsit cu cale că e bine ca în anul viitor să vindă statului pe bază de contract cantități mult mai mari de produse agroalîmenta- re. Iată cîteva cifre: 645 tone de cereale, 80 tone de floarea-soarelui. 13 tone de fasole, 160 tone de cartofi, 800 tone de sfecli de zahăr. 291 tone de in, 104 tone de came. 2.050 kg de lină si 3JT5 hl de lapteCifrele propuse pentru planul de producție pe 1963 al gospodăriei colective din Girov oglindesc strădania de a face din această gpspodă rie o unitate tot mai puternică, mai înfloritoare.
Grijă deosebită pentru terminarea 

construcțiilorionul Buhuși- Lucrind ea rredxîe-e. ei au reușit să dea de nrivd ta 
folosință al doilea prejd pent*» bovine, cu o capacitate de 116 repete. Coiecfirirtn au ariou*st și o rr-sd de apd necesară addpăm artatairto*. Cu apa din aceeași sursd, in r—.pul verii, se vor iriga 10—20 hecVc-t cultivate cu legume și za*zapa:x’~.Pentru anul acesta, coleetimțcn din Drdgfinești, raionul Tg. Neamț, 
au avut în plan si dec in folosință 
4 grajduri pentru taurine a cîte 100 
capete fiecare, o maternitate pentns 
scroafe ți un padoc pentru pcsdri. 
Aprovizionindu-se din timp cu ma
terialele necesare (în marea lor majoritate pe plan local) colectiviștii 
din Drăgănești au dat Ia timp in 
folosință toate aceste construct::.

Avînd în permanență sprijinul 
organelor locale de partid și de stat, 
colectiviștii din comuna Negrești, 
raionul Bacău, s-au preocupat d n 
vreme de ridicarea construcțiilor 
zootehnice și gospodărești planifica
te pentru acest an. Nu de mult, har
nica colectiviști din această comună 
au dat în folosință noi obiective, 
cum ar fi: o maternitate pentru 
scroafe cu o capacitate de 50 ca
pete, un saivan pentru oi, un padoc pentru păsări pentru 1.500 ca- pete, un patul de porumb cu o ca- " * pacitate de 145 tone. La executarea
lucrărilor s-au evidențiat în mod 
deosebit colectiviștii Anton Bazi, 
Mihai Baciu, șl lojă A. Herciu, din 
echipa de constructori condusă de 
top. Vasile Eudoc.Venirea timpului friguros nu i-a 
prins nepregătiți nici pe harnicii 
colectiviști din comuna Ruptura, ra

TEODCR STAVAR corespondent

de efectuat la recoltări, însămîn- țări etc. Adevărul este că dacă exista o preocupare susținută s-ar fi putut repartiza zilnic cîțiva colectiviști care să lucreze la săpatul gropilor.Așa stînd lucrurile, este necesar ca de aci înainte să fie intensificate lucrările de executare a gropilor și de plantare, astfel ca în cel mai scurt timp acțiunea să fie încheiată. Aceasta se impune cu a- tît mai mult cu cît materialul să- ditor, în marea lui majoritate, se află deja în unitățile care urmează să execute plantări de pomi.
V. POMPILIU

REZITTATE BUNE
LN (1EȘIE1L4 ANIMALELOR

V

într-o tînără
gospodărie colectivăGospodăria colectivă din comuna Mileanca, raionul Dorohoi, se numără printre gospodăriile tinere, îndrumat de organizația de partid, consiliul de conducere a orientat gospodăria spre o dezvoltare multilaterală. Alături de cereale — colectiviștii cultivă plante tehnice, se ocupă cu legumicultura, cresc multe animale.Hărnicia cu care au pornit colectiviștii din Mileanca la treabă se concretizează în rezultatele obținute pînă acum. De pildă, la grîu producția medie obținută de gospodărie a fost de 1,800 kg la hectar, la porumb cu toate condițiile neprielnice colectiviștii au cîobîndit 3.000 kg boabe la hectar. Pentru o folosire chibzuită a pămîntului pe întreaga suprafață cultivată cu _po- rumb s-a semănat intercalat, cîne- pă, fasole, dovleci. Valorificarea a- cestor produse a adus gospodăriei un venit bănesc de 60.000 de lei.De la gospodăriile agricole colective cu sectoare zootehnice dezvoltate, colectiviștii din Mileanca au învățat multe lucruri în legătură cu creșterea animalelor. Creditele cordate de stat au fost folositechibzuință. Colectiviștii au cumpărat vaci de lapte, ol, scroafe. în prezent sectorul zootehnic cuprinde 345 de taurine din care 71 de vaci, 200 porci, 700 de oi șl peste 2.000 de păsări. în sectorul zootehnic au fost aleși să lucreze oameni pri-

cepuți și cu dragoste de animale. Datorită unei buna îngrijiri și furajări a animalelor, colectiviștii au obținut producții mari de la ele. De pildă, de la vaci, colectiviștii au obținut pînă la 1 noiembrie o producție de 2.250 litri lapte față de 2.000 litri planificați pe cap de vacă furajată.O grijă deosebită au acordat-o colectiviștii adăposturilor trainice și călduroase pentru animale. Datorită măsurilor luate din timp, cele 5 grajduri pentru vite mari, saivanul, crescătoria de păsări, au fost la timp date în folosință.Datorită producțiilor bune obținute atît la cereale cît și în sectorul zootehnic, gospodăria a avut posibilitatea să valorifice pe bază de contracte cantități sporite, realizînd un venit bănesc de peste 1.000.000 de lei.
C. BĂRBĂCARU corespondent

a- cu 1.327.000de lei din 
sectorul zootehnic

GOSPODARIir^
tulul, sporirea producției vegetale și anima Here, creșterea veniturilor bănești și a averii obștești — kttd țe- hrri cdtr» care se îndreaptă în mod deosebit atenția colectiviștilor din eomxna Bile-a, raionul Bujorii.
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Loturi demonstrative in fiecare 
gospodărie agricolă colectivă
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Creșterea animalelor a «unoscut în ultimii ani o puternică dezvoltare în cadrul gospodăriei colective din Foieni, raionul Cărei. în fotografie : construcțiile fermei de taurine a gospodăriei.

Gospodăria colectivă „Partizanul Roșu” din Techirghiol, regiunea Do- brogea, a realizat pînă acum un vei nit bănesc de care 1.327.000 zootehnic.Un succes îngrijitorii de
3.340.000 de lei, din provin din sectorull-au obținut __ ___ ____________ de vaci care numără 233 de capețe. El au obținut în medie pe cap de vacă furajată, pînă la 20 noiembrie, 2.380 1 lapte, față de 2,200 litri cît prevede planul anual. Astfel, gospodăria a valorificat prin I.C.L. o cantitate de 554.450 1 lapte, mai mult cu 41.940 1 pește sarcina de plan.Mulgătorii Vasile Neagoe și Gheor- ghe Miron au obținut cele mai bun ne rezultate.

deosebit la ferma

C. MOOANU corespondent
Zootehnia —un sector 
în plină dezvoltare

Gospodăria
—Aurel Sefu*

i 114ovine, dinA-în- de
-1

taurine din care ▼aci. 1.783 de < 440 de porcine care 80 de scroafe, ceasta înseamnă o cărcătură la suta hectare de 33,2 taurine. 111 vaci și juninci. 123 capete ovine. 34.4 porcine.Mai slab se prezintă sectorul avicol, care numără 1-848 de capete. sub posibilitățile existente. Pentru anul 1963 colectiviștii au plănuit să sporească numărul păsărilor la 5 000 de capete din care numai matcă 1.000.O dată cu dezvoita- sectorului zooteh- a crescut și numă- construcțiilor pen- adăpostirea anima-
rea nic ral tra

țelor. Un complex porcin în flux continuu, 1 grajd a 100 capete vite mari, prelungirea saivanului, au fost date în cesta. tarea duri, lectiviștii rea unuiPrintre fruntași din zootehnic se Scarlat Sterpu, Dumitru Paraschiv, D. Boe- ru, Filip Dumitru, Ni- colae Marin. La construcții s-au evidențiat colectiviștii Costi- că Vîlcea, Ion Lupu, Ionel Coșereanu și alții.

folosință anul a- Pentru alimen- cu în graj- co- fora-apă în prezent zoresc puț.colectiviștii sectorul numără

PETRU VERIGAcorespondent
Combaterea păduchelui din San-Josd

prin tratamente de iarnă

Luerttoni dra sectara] aeotehnie 
al gospodăriei agrterte de stat din 
eemcza Orifia. abțin rercltate tot 
mai bune in sporirea prrdncției. 
Planul de producție la carne, de 
exemplu, pe primele rece luni a 
fast îndeplinit și depășit — Irrrin- 
duse 25 de tone de carne 
plan.Cele mai bune rezultate rirea producției de carne obținute in cadrul fermei sări.In dorința de a contribui mai bună aprovizionare a orașului Constanta eu pui si păsări, îngrijitorii acestei ferme au crescut in acest an 17JM de păsări peste sarcinile de plan.Și în sporirea producției de carne de porc s-an obținut rezultate bune.RAHILA TRANDAFIR corespondent
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Calendarul
SCÎNTEI A"

1963
A APĂRUT CALENDARUL 
J PERETE „SCÎNTEIA 

PENTRU ANUL 1963. CA
LENDARUL A FOST PUS ÎN 
VÎNZARE LA PREȚUL DE 
1 LEU, ÎN UNITĂȚILE 
COOPERAȚIEI DE CONSUM 
ȘI LA LIBRĂRIILE DIN 
ȚARĂ.

=
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Vnul dintre dăanlsorii cei mal 
penealeși pentru pomii fructiferi 
este pădt chele din Sia-Jose.Atăccl lui. care depreciază pro- dscțaa aât cantitativ, cit și calitativ se recunoaște ușor pe fructe, dar pagubele cele mai mari se pro- dae lent livezile atacate uscindu-se in etuva ani.De aceea grija cea mai mare se acordă materialului săditor. care la ieșirea din pepinieră trebuie să fie perfect sănătos.Pentru combaterea păduchelui din San-Jeae, tratamentele de iarnă sint cele mai importante, deoarece, lipsind aparatul foliar. întreg pomul poate fi acoperit mai cșor cu soluția insecticidă, poate cum se mai spune. De pomii fiind in perioada vegetativ, iar dăunătorul pent cu • țeastă protectoare destul de rezistență, se pot folosi substanțe cn acțiune deosebit de energică.Pentru ea tratamentele chimice să dea maximum de eficacitate, a- cestea trebuie să urmeze obligatoriu după • lucrare de igienă culturală a pomilor : curățirea de mușchi, licheni. tăierea uscăturile î etc. Trebuie deci eliminate, in primul rind. toate ascunzătorile unde dăunătorul ar putea sta ferit de acțiunea soluțiilor insecticide.Avînd în vedere starea fito-sani- tară a patrimoniului nostru pomicol, se recomandă două tratamente chimice de iarnă pentru măr și păr și un tratament pentru celelalte specii de pomi.Substanțele de bază folosite la a- oeste tratamente sînt: uleiul horticol, Selinon-ul și Dibutox-uL Trebuie să ținem seama că este necesar să facem o alternare a acestor substanțe, deoarece un tratament prelnngit an de an cu ulei horticol, duce la o suberificare prematură a scoarței ramurilor, lucru nedorit și dăunător unei vegetații normale. De aceea se indică aplicarea tratamentelor cu Selinon și Dibutox, Imediat la intrarea pomilor în perioada de repaos vegetativ. Uleiul horticol se va folosi către desprimăvărare, cînd tratamentul aplicat va proteja scoarța de insolație și pomii vor porni mai tîrziu în vegetație.Atenție deosebită trebuie acordată opririi stropirilor de iarnă, care

nu trebuie să depășească in nici un caz pornirea vegetației, marcată de plesnire3 mugurilor.Executarea tratamentelor se face in funcție și de condițiile climaterice din timpul iernii. Astfel dacă după executarea unui tratament "intervine o ploaie care spală substanța de pe pomi, este necesar a se repeta tratamentul. Nu se vor executa stropiri cind pomii sînt acoperi ți de polei sau chiciură, deoarece
fi îmbăiat asemenea, de repsos fiind aco-

substanța chimică nu va ajunge pe ramuri, acolo unde se află dăunătorul, materialele și manopera iro- sindu-se astfel fără a se atinge scopul urmărit. De asemenea, nu se vor executa tratamente în perioadele cu temperaturi scăzute, cînd este pericol ca soluția să înghețe pe pomi.La aplicarea tratamentelor chimice în timpul iernii se va avea grijă ca întreg pomul să fie acoperit cu o peliculă de soluție. O atenție deosebită se va acorda stropirii ramurilor tinere și vîrfurilor unde dăunătorul este mai frecvent și care de obicei se neglijează.In cazul cînd aparatul folosit nu aruncă soluția pînă la înălțimea necesară, se va atașa prelungitor la lancea de mînă folosită în mod curent. Acolo unde se folosește aparatura mecanizată, dacă nu se poate pătrunde pe unele porțiuni de teren, se va reveni cu aparatura portabilă, eliminîndu-se greșurile, care constituie permanente focare de infectare.Stropirile de iarnă se vor executa cu substanțele și în concentrațiile indicate mai jos:Uleiul horticol se folosește în concentrație de 3—5 litri la 100 litri apă. Uleiul se amestecă în 5 litri apă și apoi se mestecul în restul de 95 Se agită bine emulsia cu

de nuiele, pînă la obținerea unui lichid lăptos. Prezența, petelor de ulei la suprafață, este un indiciu că produsul nu emulsionează bine și de aceea este indicat ca la începerea fiecărui butoi de ulei horticol să se facă într-o eprubetă, o probă a emulsionării. Uleiul care nu emulsionează perfect se va înlătura de Ia tratamente deoarece produce arsuri pomilor.Selinon-ul se folosește în concentrație de 0,750 kg la 100 litri apă. Cele 750 gr <îe Selinon se amestecă separat în 5 litri apă și apoi se toarnă în restul de 95 litri apă, a- gitînd, cu mătura de nulele pînă la obținerea unui lichid galben chis, omogen.Acest produs fiind deosebit toxic se va avea grijă ca atît stanța concentrată cît și soluția să nu ajungă pe furaje sau în ape curgătoare, lacuri, helețtee. Lucrătorii din echipele de stropiri vor purta echipament de protecție corespunzător și vor fi Instruiți în tehnica securității muncii.Dibutox-ul se folosește în concentrație de 1,5 litri la 100 litri apă, modul de preparare a emulsiei de stropit fiind la fel ca la uleiul horticol.Acest produs fabricat în țară, va înlocui pe viitor, produsele pe bază de DNOC aduse din import.Fiind la fel de toxic ca și Selinon-ul, se vor lua aceleași măsuri de precauție pentru protecția oamenilor, cît și a animalelor. In plus, produsul concentrat trebuie ferit de foc, deoarece este inflamabil.Cantitatea de soluție ce se administrează unui pom este în funcție de talia Iul, socotindu-se în medie circa 10 litri soluție pentrn fiecare pom intrat pe rod.Substanțele indicate mal sus, precum și aparatura măruntă pentru executarea tratamentelor, se găsesc la consiliile agricole raionale. A- paratura de mare capacitate, tractată sau purtată pe tractor se poate contracta de la S.M.T.-uri.

des-de sub-

mai întîi toarnă a- litri apă. o mătură Ing. NICOLAE LANG din secția Hortiviticolă a Consiliului Superior al Agriculturii



ȘTIRI EXTERNE
Întîlnire între A. I Mikoian

și J. KennedyDupă vizita pe care a făcut-o în Cuba și apoi la O.N.U., unde a avut o convorbire cu U. Thant, secretarul general provizoriu al O5.l\ Anastas Mikoian, prim-vicepreședinte al Consiliului de Miniștri al U.R.S.S. s-a întilnit ieri la Washington cu președintele S.U.A., J. Kennedy.
Realizarea dezarmării 
generale — sarcina 

principalăîn continuarea lucrărilor Comitetului celor 18 state pentru dezarmare, în ședința din 28 noiembrie a luat cuvîntul reprezentantul țării noastre, George Macovescu. El a subliniat, referindu-se la rezolvarea

crizei din Marea Caraibilor, că și de data aceasta rațiunea a triumfat și pericolul a fost îndepărtat Atîta timp însă cit nu se va rezolva definitiv problema esențială e timpurilor noastre, și anume dezarmarea generală și totală, nu se poate spune că pericolul a fost complet înlăturat — a spus reprezentantul ro- mîn. Șeful delegației R.P. Romine și-a exprimat convingerea că dacă se v*a ține seama de interesele generale ale omenirii, dacă problemele vor fi abordate în mod rea’-et și concret și dacă delegațiile iși vor uni in mod sneer eforturile în căutarea de soluții, va putea fi a- dusă la incepLnîre sarcina încredințată de Adunarea Generală a ONU, și anume de a redacta tratatul de dezarmare generală și totală sub un strict coctroi interca- țtonaL

Problema independenței
Omanului

DIE EXILA El SOVIETICA

Tehnica în agricultura
Un gigant al stepei — produs de uzina „Kirov" 

din Leningrad

1 DOMNIT DEAN Dezmințirea unor zvonuri 
absolut neîntemeiate

o

A

SE OPUNE
Mai tntîi cîteva precizări: A- 

dunarea Generală a Organizației 
Națiunilor Unite continuă să discute raportul Comitetului Special 
al celor 17 țări în problema tra
ducerii în viață a Declarației cu 
privire la acordarea independen
ței țărilor și popoarelor colonia
le. Declarația aceasta a fost a- 
doptată din inițiativa Uniunii Sovietice la cea de-a XV-a sesiune 
a Adunării Generale.

La discuțiile la care ne referim a luat cuvîntul și P. Dean, re
prezentantul Marii Britanii. Fi
rește, el s-a situat pe o poziție 
nerealistă în problema acordării 
independenței zecilor de milioane 
de oameni care duc jugul co
lonialismului britanic. Domnu’ 
Dean și-a permis să facă „obser
vații critice" grosolane la adresa 
Comitetului Special al celor 17 
țări, iar la urmă a întrebat: 
„Pentru ce membrii comitetului 
pleacă în Africa și ascultă acolo 
pe petiționarii locali?" El a fă
cut totodată recomandarea ca 
membrii comitetului să se depla
seze la... Londra.

Membrii comitetului însă nu 
sînt curioși să afle cit este de 
groasă ceața în capitala Angliei, 
ci să vadă, la fața locului, în co
loniile engleze, starea de mizerie, 
suferința crîncenă a milioanelor 
de oameni striviți de jugul colo
nialismului britanic, a milioane
lor de oameni care cer libertate 
și independență.

★
Marea Britanie are cotropite 

teritorii africane în suprafață de 
peste 2.620.000 km.p. și exploa
tează și asuprește aici peste 
17.000.000 de locuitori.

Bunăoară, Kenya a fost cotro
pită de Anglia la sfîrșitul seco
lului al XIX-lea. Ea numără pes
te 6.500.000 de locuitori. Colonia
liștii au acaparat pămînturile 
cele mai roditoare, creînd plan
tații de cafea, ceai, mari crescă
torii de vite etc., fermele lor de
finind fiecare 400-800 hectare. In 
același timp, țăranii din Kenya 
posedă în medie loturi de cite 
1,5-2 hectare, pămînturi sărace. 
Pe de altă parte, companiile en
gleze exploatează pînă la secă
tuire zăcămintele de cupru, aur 
și sare. Kenya — cu statut de co
lonie și protectorat englez — este 
o țară agrară înapoiată. Rhodesia 
de nord, cu statut oficial de pro
tectorat, a fost cotropită de An
glia acum 70 de ani. Ca și în Ke
nya, pămînturile cele mai fertile 
au fost acaparate de colonialiști; 
principalele bogății ale țării (cu-

prnL, zâtc^l și cite metil* *e- feroase) rix: jefuite te vaonepo- lurile exgîere șt c—.e-srrw 0 la rută du» poptdațta jăru (25MX locuitori) este c-xlftbeză. ic- 0 la nii suferi de diferite boii. La fel, ta Rhoderia de nd, eo- lonialiștii englezi, tvaleȚi cun I* sfirjitnl secolUai al XÎX-lec. za 
acaparat 51 la rută d®-. ni»efața agricolă, pcmlnturi fertile, pe care cultivi pentru eomereialtzc- re tutun, porumb, citrice — bineînțeles, exploattnd brațe de —.iacă africane. Cu aceeași sete te îmbogățire, companiile ttri-.ne 
storc bogățiile subsolului: cro
mul, manganul, aurul, azbestul și cărbunele. O situație asemănă
toare se întUnește în Npassclsxd. în Basutoland, in Bechuanclnd, în Swaziland, în Gambia și K Zanzibar. în Gambia, de pildă, 
cea mai veche colonie br-.tar.-_ci din Africa occidentali, lipsa de 
alimente este cronică, populația 
nu are asistență medicală (a* medic la 30.000 de locuitori) nici 
școli (cinci sînt toate in întreaga colonie).

Plantațiile de trestie de zahăr, 
de citrice, azbestul, cărbunii, belită și aurul din Swaziland; cs- 
ișoarele și uleiul de cuișoară dn» 
Zanzibar; cele două treimi di* 
suprafața agricolă a Bechuana- landului care aparțin administrației coloniale și unor companii miniere ; pămînturile fertile aca
parate de colonialiști pe vale* 
fluviului Shire pentru ceai și tutun în Nyassalând — toate sur
se de îmbogățire pentru colonia
liștii englezi, fac ca domnu’ 
Dean să se opună in diferite fe
luri „cînd este vorba de proble
ma traducerii în viață a Decla
rației cu privire la acordarea in
dependenței țărilor și popoarelor 
coloniale.

Domnu’ Dean care știe foarte 
bine că in țările coloniale foa
metea constituie un fenomen o- 
bișnuit, că analfabetismul cunoaș
te proporții de masă, că populația 
acestor țări este lipsită de drep
turi politice și supusă unei terori 
crîncene, este de părere că în loc 
de Africa ar fi mai util ca mem
brii Comitetului Special al celor 17 țări să se deplaseze la... Lon
dra.

Numai că nimeni dintre cei că
rora le este scumpă libertatea po
poarelor, nu împărtășește aceas
tă propunere și nici nu ia în sea
mă opunerea lui in Adunarea Ge
nerală a O.N.U.

RADU SANDU
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în 1923 de pe porțile urinei _Pu- tilov” din Leningrad, in prezent uzina _Kirov*, au ieșit două tractoare — primele tractoare sovietice.Și iată că acum, după 39 de ani. uzina a construit cel mai puternic tractor di* h*ne — tractorul JCtro eeț* de 220 C. P.-Kiroveț' va fi intr-adevăr un gigant al stepe. Mașina are lungimea de 7 m. iar înălțimea — de peste 3 m. Fiecare roată are înălțimea unui om. La lucrările ce cimp tractorul dezvoltă o viteză de pină la 6 km, iar la lucrările de transport — o v.teză de pină la 40 km pe oră. Intr-o singură repriză tractorul poate ara o fișie lată de U m â adincă de pină la 28 cm. Noul tractor va fi fc-losit attt la lucrarea solului, cît ri la stringerea recoltei Special pentru acest tractor se construiesc unelte suspendate: pluguri cu opt brămiare. cultivatoare, grape cu d-s-ruri. pluguri pentru dezmiriștire. A fost construită și se experimentează <i o puternică combină.Dacă tractoarele existente în Uniunea Sovietică pot ara zilnic în medie 7 hectare, tractorul „Kiroveț" poete ara 214 hectare.

Noul tractor are 16 viteze diferite. A fost rezolvat în mod original sistemul de conducere a tractorului Dacă la majoritatea automobilelor și tractoarelor mișcarea volanului este transmisă roților din față, la tractorul -Kiroveț* sistemul de întoarcere este cu totul altui Mecanismul de acționare al tractorului acționează asupra tuturor celor patru roți asigurînd mașinii o mare capacitate de manevrare.Proiectanții s-au îngrijit și de îmbunătățirea condițiilor de muncă ale tractoriștilor. Cabina tractorului este prevăzută cu izolație termică și a- custică. Aerul intră în cabină prin- tr-un filtru, creîndu-se in interiorul ei o mică presiune excedentară, care pentru om nu este dăunătoare, dar in schimb nu lasă să treacă praful. Și încă un detaliu — scaunul șoferului este așezat pe arcuri de suspensie.Uzina a și creat primele prototipuri ale noului tractor, care sînt încercate în cîteva regiuni ale țării, cu condiții diferite de sol și climă.Producția în masă a tractorului „Kiroveț” va începe în anul viitor. Uzina va produce anual 10 000 de tractoare.
-- nj
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STIATI CĂow-1 are neve .e de 3 00* da calorii pe zi ? acestea, produselor vegetale le revin 66U la sată. iar produselor ansabero — 33S la sută.-.dacă întreaga energie solară ar fi absorbită de plantele productive, cu ele ar putea fi asigurată hrana a 58 miliarde de oameni ?—energia primită de culturile cerealiere este repartizată în felul următor: 25 — 30 la sută pentrurecolta destinată nemijlocit omului și 46 — 60 la sută pentru recolta destinată ca furaje animalelor ?...suprafețele cultivabile de pe glob pot fi mărite de 7 ori, de la 1,37 miliarde hectare la 9,39 miliarde ha ? Aceasta ar permite să se asigure hrana a 65 miliarde de oameni-...de pe un hectar de mare se poate obține de două ori mai mult pește decît se obține carne la 1 ha de teren arabil.
Pentru ridicarea la un nivel mai înalt a sistemului 

de organizare a protecției muncii
(tfrmare din pag. 1)cele mai eficiente măsuri a căror aplicare să ducă la îmbunătățirea continuă a condițiilor de muncă în vederea eliminării riscurilor de îmbolnăvire profesională sau de accidentare.Noile acte normative stabilesc principalele măsuri pe care instituțiile sînt obligate să le ia în vederea asigurării protecției muncii. Printre acestea se numără: confecționarea și introducerea în procesul de producție a unor aparate, dispozitive și instalații de protecția muncii la nivelul celor mai noi cuceriri ale științei și tehnicii, reducerea efortului fizic prin mecanizarea și automatizarea muncilor grele, înlăturarea condițiilor de muncă ce pot dăuna sănătății, asigurarea echipamentului și alimentației de protecție în conformitate cu regulamentele în vigoare etc. Măsurile de protecție a muncii trebuie asigurate încă din faza de proiectare a întreprinderilor și utilajelor.Organele amintite trebuie să instruiască și să verifice însușirea și respectarea de către angajați a normelor de tehnică a securității și de igienă a muncii.în vederea aplicării unitare a măsurilor de protecție a muncii, controlul acestei activități se va exercita de către Ministerul Sănătății și Prevederilor Sociale prin Inspecția de stat pentru igienă și protecția muncii, care se înființează în acest scop în toate regiunile și raioanele țării. în felul acesta se lărgește baza organizatorică și tehnică a Protecției muncii, creîndu-se posibilități sporite de cuprindere și îndrumare a acestei activități. în noua sa structură, dispunînd de specialiști în diverse sectoare de activi

tate tehnice și sanitare, Inspecția de stat va fi în măsură să controleze îndeaproape modul în care organele economice aplică normele de tehnica securității și de igiena muncii.Ministerul Sănătății și Prevederilor Sociale va organiza, paralel cu controlul complex al activității de protecție a muncii, dezvoltarea cercetării științifice în domeniul protecției muncii. Totodată el dă îndrumări obligatorii tuturor organizațiilor de stat, cooperatiste și obștești, pentru prevenirea îmbolnăvirilor profesionale și accidentelor.Un rol important în realizarea măsurilor de protecție a muncii D au sindicatele.Așa cum se arată în Hotărîrea Consiliului de Miniștri și a Consiliului Central al Sindicatelor, -Pe baza prevederilor Statutului Sindicatelor din R.P. Romînă, sindicatele organizează participarea maselor celor ce muncesc la exercitarea controlului obștesc asupra respectării tuturor dispozițiilor legale și normelor de tehnica securității și de igienă a muncii”.Sindicatele din întreprinderi desfășoară o largă activitate de educare a oamenilor muncii pentru cunoașterea și respectarea normelor de tehnica securității și de igienă a muncii, dezvoltă o puternică opinie de masă împotriva celor care încalcă aceste norme și regulile dis- clipinei socialiste a muncii.în acest scop, sindicatele organizează periodic acțiuni de control obștesc privind aplicarea măsurilor de protecție a muncii pe întreprinderi, pe secții, ateliere și locuri de muncă, propunînd măsuri care să ducă la îmbunătățirea continuă a condițiilor de lucru. Sindicatele sînt datoare să sprijine, să urmărească

și să controleze aplicarea în practică a propunerilor făcute de muncitori în consfătuirile de producție și cu ocazia desfășurării controlului obștesc.Izvorînd din grija deosebită a partidului și guvernului pentru sănătatea poporului, măsurile luate pentru îmbunătățirea protecției muncii se încadrează în efortul comun al întregului popor pentru desăvârșirea construirii socialismului in patria noastră.

In sprijinul celor ce doresc să 
devină depunători cu regularitate la

Casa de Economii și Consemnațiuni 
s-au introdus depunerile pe bază de 
consimțâmînt scris, la locul de muncă.

Salariații care doresc să folosească această 
formă de economisire, solicită întreprin
derii sau instituției unde lucrează, ca o 
anumită parte din drepturile bănești ce 
li se cuvin, să li se depună chenzinal sau 
lunar pe libretul lor la Casa de Econo

mii și Consemnațiuni.
Restituirile de orice sume din depunerile 
prin consimțâmint scris, se efectuează 
oricind, atit la ghișeele C. E-C. din în
treprinderi și instituții cît și la orice 

unitate C. E. C. din țară.
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Iată cîștigătorul celui de-al zecelea autoturism 
MOSKVICI

oferit la LOZ IN PLIC ?
Este vorba de participantul PREȘT1N AUREL 

din Timișoara.
Pînă în prezent la LOZ Î.V PLIC au fost 

atribuite pe lingă cele 10 autoturisme I;
125 motociclete, scutere și motorete, 38 televi- I' 
zoare, 85 mașini de cusut, 166 aparate de radio

și alte numeroase premii în obiecte și bani. I;

NOU!PRACTIC!ECONOMIC!
Ppa ral cu frînghie din Rtl ON 
pentru întins rufele

PRODUS DE 1.1 S. METALURGIA-CLUJ

Sportivii colectivei...Duminică. In tribunele stadionului Dinamo din Capitală se aflau peste 10.000 de colectiviști și mecanizatori din raioanele regiunii București Erau harnicii lucrători de pe ogoarele fără haturi ale Bărăganului și Teleormanului, pentru care, în ultimii ani, sportul a devenit un prieten foarte drag. Orele libere, ei le petrec în tovărășia celor mai atractive discipline sportive, oferin- du-le clipe plăcute de destindere. Acum urmăreau pe finaliștii unei mari competiții de masă : Sparta- chiada de vară a tineretului. Con- curenții, în majoritatea lor, erau tovarăși de muncă, fruntași ai recoltelor bogate.Pe terenul central s-au întrecut cele mai bune echipe de oină din regiunea București, iar pe salteaua așezată într-un colț al stadionului și-au disputat întîietatea cei mai voinici flăcăi ai satelor, finaliștii concursului de trîntă, sport care se bucură de o deosebită popularitate în rîndurile tinerilor colectiviști. Pe rînd, s-au desfășurat meciurile pentru desemnarea campionilor la categoriile 55, 61 și 68 kgr. întrecerile erau viu disputate. Crainicul concursului a anunțat apoi, meciul din cadrul categoriei 76 kgr., între colectiviștii Artimon Vișan, din comuna Radu Negru (Călărași) și Vasile Bîrlan, din comuna Țepeș Vodă (Giurgiu). Primul concurent s-a dovedit mai bine pregătit și a obținut victoria prin „tuș", în prima repriză. Astfel, el a cucerit titlul de campion regional, fiind răsplătit cu aplauze de tovarășii săi de muncă care se aflau în număr mare î» tribună....După cîteva săptămîni, l-am urmărit pe tînărul colectivist Artimon Vișan participînd la întrecerile de trîntă din cadrul „Cupei Agriculturii*, una dintre cele mai importante competiții deschise oamenilor muiw cil din mediul sătesc. Și de data aceasta, el s-a 'dovedit cel mal voinic concurent din comună și din raionul Călărași, la categoria 76 kgr. Apoi a reușit să cîștige din nou titlul de campion regional, iar la faza finală, lnterregiuni, desfășurată în raionul Slatina, s-a clasat pe locul al doilea.

Jin Radu NegruIn comuna Radu Negru, Artimon Vișan este cunoscut ca un lucrător fruntaș în brigada legțimicolă, unde are aproape 300 zile-muncă. în timpul liber, el desfășoară o frumoasă activitate sportivă, este membru în consiliul asociației sportive Drum Nou-G.A.C. Radu Negru, face parte din echipa de oină a comunei, campioană a raionului Călărași.în convorbirea avută cu Artimon Vișan, el ne-a vorbit cu plăcere despre activitatea celor 400 de membri ai asociației sportive din Radu Negru, despre frumoasele rezultate obținute de ei în lucrările agricole din acest an.„Aproape în fiecare duminică, —■ ne-a spus colectivistul Artimon Vișan, — la noi în comună au loc interesante concursuri de oină, atletism, trîntă, volei, tir etc. în special, concursurile de oină și trîntă se bucură de o mare popularitate. Printre cei care s-au evidențiat la aceste intreceri se numără colectiviștii Constantin Căpraru, Alexandru Fun- dăteanu, care au peste 300 zile-mun- că, tractoriștii Tudor Buiac, Tănase Cotac și alții. Avem o frumoasă bază sportivă, care cuprinde un teren de fotbal, teren de volei, sectoare cu gropi pentru sărituri și aruncări, pistă de alergări, un club cu jocuri de șah și masă de tenis."Acum, tinerii colectiviști și meca* nizatori din comuna Radu Negru se pregătesc pentru concursurile di cadrul tradiționalei competiții de masă Spartachiada de iarnă a tine-< retului. Cu acest prilej se vor organiza întreceri la șah, tenis de masă, trîntă, haltere, gimnastică, patinaj etc. Participanții la aceste concursuri doresc să nu dezmintă frumoasele rezultate obținute în competițiile precedente. Ei doresc să înscrie noi succese în palmaresul asociației sportive Drum Nou-G.A.C. Radu Negru, care este cotată în prezent printre cele fruntașe în raionul Călărași. Dar să așteptăm desfășurarea acestor concursuri, care încep în luna decembrie șl se vor încheia la 10 martie 1963, cînd are loc etapa finală, pe raion. M. LERESCU

Vreji sâ asigurați o buna funcționare 
aparatului dv. de radio la baterie!Folosiți în locul bateriilor o lampă termo- electro - generatoare.Lampa termo- electro - generatoare nu este expusă scurt - circuitelor și are o perioadă de funcționare mult mai mare decît bateriile. Ea are o construcție simplă fiind ușor de manipulat și asigură atît alimentarea cu e- nergie electrică a aparatului de radio cît și iluminarea încăperii respective. Combustibilul folosit este petrolul lampant, consumul fiind de numai 70 — 80 grame pe oră.Lampa termo-electro-generatoare se găsește de vînzare la magazinele cooperativelor de consum la prețui de 375 lei (inclusiv piesele de rezervă). Fiecare exemplar este însoțit de instrucțiuni detailate cu privire la modul de folosire.
PROCURAȚI-VA LĂMPI TERMO-ELECTRO-GENERATOARE 
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